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Azərbaycan qadını öz iradəsi və 
mərdliyi, saflığı və sədaqəti ilə 
cəmiyyət həyatında, xalqımızın 
milli-mənəvi dəyərlər sisteminin 
formalaşdırılmasında hər zaman 
müstəsna rol oynamışdır. Azər-
baycan qadınının xalqımızın mil-
li-mədəni ənənələrinin qorunub 
saxlanılmasında və zənginləşdiril-
məsində misilsiz xidmətləri olmuş-
dur. Bu gün toplumun inkişafında 
alim qadınların rolunun gücləndi-
rilməsi məsələsinə də diqqət ayıran 
BMT Baş Assambleyası 11 fevralın 
Elmdə beynəlxalq qadınlar günü 
kimi qeyd olunması haqqında  qət-
namə qəbul etmişdir. Bu da öz növ-
bəsində qadınların elmi-tədqiqat 
işlərinə cəlb olunması baxımından 
çox əhəmiyyətlidir.   
Bununla əlaqədar olaraq UNEC-də 
də “UNEC qadınları elm dünya-
sında: yeni çağırışlar və imkanlar” 
mövzusunda el  mi-praktiki konfrans 
ke çiril mişdir. Biz də “İqtisadiyyat” 
qəzeti olaraq Azərbaycan Dövlət İq-
tisad Universitetinin (UNEC-in) Elm 
şöbəsinin müdiri, iqtisad elmləri 
doktoru Zahid Fərrux Məmmədov-
la görüşdük və UNEC-in bu sahədə 
gördüyü işlər və gələcək planları 
barədə söhbət etdik.  
-Zahid müəllim, 11 fevralın Elmdə 
beynəlxalq qadınlar günü kimi tə-
sis olunması ilə bağlı UNEC-də də 
konfrans keçirildi. Zəhmət olma-
sa, bu barədə məlumat verərdiniz.
- Bəli, ilk dəfə olaraq məhz UNEC-
də bununla əlaqədar tədbir keçiril-
di. Elmi-tədqiqat  baxımından ba-
kalavr, magistr və doktoranturada 
qadınların sayı getdikcə azalmağa 
meyil edir. Onların elmi-tədqiqatda 
payı çox aşağıdır: Nobel mükafatın-
da cəmi 3%,  doktoranturada 15%,  
akademik karyera səviyyəsində isə 
5-10%. Bunlar hamısı ciddi  narahat-
lığa yol açır. BMT də dünya ictima-
iyyətini buna diqqət etməyə çağırır. 
Qadınların elmə cəlb edilməsi ciddi 
məsələdir. İlk dəfə UNEC-də elmdə 
qadınların rolu ilə əlaqədar konf-
rans keçirildi. Hörmətli rektorumuz 
Ədalət Muradov orada qadınların 
elmi-tədqiat prosesində rastlaşdıq-
ları problemləri qeyd etdi. Bunun-
la əlaqədar olaraq UNEC-də Qadın  
Araşdırmalar Mərkəzi də təsis edilib. 
Yaxın dövrlərdə İstanbul Universite-
tinə göndəriləcək nümayəndə heyəti 
oradakı Qadın Araşdırmalar Mərkəzi 
ilə tanış olacaq.
-Bəs, UNEC-də qadınların elm 
sahəsində iştirakı ilə əlaqədar və-
ziyyət necədir?
-Bu gün UNEC-ə nəzər yetirdikdə, 
professor-müəllim heyətinin  60%-
inin qadınlardan ibarət olduğunu 
görürük. Eyni zamanda, tələbələrin 
də əksəriyyəti qadınlardan ibarət-
dir. Bəs, bu nisbət yüksək olduğu 
halda, elmi-tədqiqatda vəziyyət 
necədir? Bizi maraqlandıran kə-
miyyət deyil, keyfiyyətdir. Yəni, 
qadınların sayı çoxdur, bəs, yazdıq-
ları kitab və məqalələrin keyfiyyə-
ti  nə səviyyədir? Elm dünyasında 
tutduqları mövqe necədir? Məqsəd 

budur ki,  qadınları elmə cəlb edək, 
elmi-tədqiqatlarda  qadınların nü-
fuzu artsın. Böyük  şirkətlər bunun 
üçün külli miqdarda vəsait ayırırlar. 
Bizim də həmin şirkətlərdən biri ilə 
yaxın zamanlarda  əməkdaşlığımı-
zın baş tutacağı gozlənilir. Gələcək-
də bu sahədə qrant almağı da hədəf-
ləyirik. 

-Qadınların bu sahədə rolunun ar-
tırılması ilə bağlı UNEC olaraq nə 
kimi təklifləriniz var?
-UNEC-də qadınların elm sahəsin-
də stimullaşdırılması ilə əlaqədar 
böyük mükafatlar nəzərdə tutulub. 
Bəzi  qadınlar ana olduqdan sonra  
ruhdan düşür, elmi-tədqiqata ma-
raqları azalır. Biz  isə onlara uyğun 
sistem yaratmağa çalışırıq. Beləliklə, 
həm elmə, həm də qadınlara dəstək 
olmağa, onların qarşılaşdıqları 
problemləri aradan qaldırmağa səy 
göstəririk.  
- Qadınların elmi-tədqiqat prose-
sində rastlaşdıqları əsas problem-
lər nələrdir?
-Evlilik, maddi sıxıntılar, övladın 
dünyaya gəlməsi və s. Elmdə qadın-
ların irəli getməsinə mane olan əsas  
problemlər bunlardır. Hətta Fran-
sada, Amerikada əsas problemlər-
dən biri olaraq qadına qarşı şiddət 
də qeyd olunur. Burada,  həmçinin 
hər ölkənin spesifikası da qeyd edil-
məlidir.  Düşünürəm ki, buna görə 
hər məsələyə individual yanaşmaq 
lazımdır. 
- Bəs, Azərbaycanda bu sahədə və-
ziyyət necədir?
-Azərbaycanda tam tərsi, çox uğur-
lu bir model mövcuddur.  Azərbay-
can qadını həm gözəl ana, həm də 
gözəl tədqiqatçı olub. Əslində, xari-
ci təcrübədə buna çox az rast gəlinir. 
Bizim  keçirdiyimiz konfransda da 
xaricdən gələn  qonaqlar bu sahə-
də Azərbaycanın uğurlu modelinə 
çox təəccübləndilər. Azərbaycanda 
bunun canlı örnəkləri çoxdur. Elə 
Zərifə xanım Əliyeva - akademik və 
gözəl ana, yaxud Rəfiqə xanım, Aidə 
İmanquliyeva, Azərbaycanın birinci 
xanımı, vitse-prezidenti Mehriban 
Əliyeva. Bizdə, gördüyümüz kimi, 
həm  çox güclü tədqiqatçı, həm də 
gözəl ana nümunələri çoxdur. 
-Qadınların tədqiqatçı ki mi inkişa-
fına dəstək verilməsi ilə bağlı UNEC 
olaraq nə kimi planlarınız var?
- İndiyə kimi UNEC-də də qadın-
larla bağlı çoxsaylı araşdırmalar aparı-
lıb. Lakin  tədqiqat mərkəzi problemi 

olub. Biz isə istəyirik ki, bu  tədqiqat-
ları vahid mərkəzdə toplayaq. Burada 
hələ hansı istiqamətdə araşdırma-
ların aparılmasını müəyyənləşdir-
məmişik.  Xarici ölkələrin təcrübə-
sindən bəhrələnməklə və tələblər 
nəzərə alınmaqla bu araşdırmalar 
aparılacaq. UNEC-də biliklərin 
kommersiyalaşması prosesi gedir. 
Bizim də əsas devizimiz belədir ki, 
dünyanın elmə, elmin isə qadına eh-
tiyacı var. Yəni, bizdə bu gün qadına 
böyük ehtiyac vardır. Qadın gələcək 
övladların, toplumun, cəmiyyətin 
inkişafının əsasıdır.  Çünki qadın 
yeganə varlıqdır ki, o, dünyaya öv-
lad  gətirir. Təbii ki, belə bir yaradıcı 
qüvvənin fəaliyyəti, iqtisadi  aktivliyi 
bizi maraqlandırır.  Bizdə, həmçinin 
Alim qadınlar şurası da yaradılır. Ay-
rıca olaraq bizim klublarımız olacaq. 
UNEC-də Xalidə xanımın rəhbərlik 
etdiyi Ziyalı alimlər klubu da fəaliy-
yət göstərir.
- Qadınlara UNEC-də bu cür qayğı 
kişi müəllimlərin etirazına səbəb 

olmur ki?
-Təbii ki, xeyr. UNEC-də heç bir ay-
rı-seçkilik yoxdur, ola  da bilməz. 
Eyni zamanda, biz dünyanın möv-
cud tələblərinə uyğunlaşırıq. Azər-
baycan dünyada örnək ölkələrdən 
biridir. Bizim ölkə, eyni zamanda, 
multikulturalizm nümunəsidir. 
- Təşəkkürlər, Zahid müəllim, “İq-
tisadiyyat” qəzeti olaraq UNEC-ə 
başladığı bu işdə uğurlar diləyirik.
- Çox sağ olun. Mən fürsətdən is-
tifadə edib, başda “İqtisadiyyat” 
qəzetinin baş redaktoru Aytən xa-
nım Səmədzadə olmaqla, kollek-
tivin bütün qadın üzvlərini, eyni 
zamanda, bütün xanımlarımızı 8 
Mart – Beynəlxalq Qadınlar bayramı 
münasibəti ilə təbrik edirəm, bütün 
xanımlarımıza hər zaman gözəl və 
təravətli qalmağı diləyirəm. 
Yeri gəlmişkən, istərdim tədqiqatçı 
və gözəl ana ifadəsinin layiqli nü-
munəsi olan Aytən xanımın da adını 
xüsusi qeyd edim. O, ailədə iki övlad 
böyütməklə bərabər, öz vəzifə bor-
cunun öhdəsindən də bacarıqla gəlir, 
eləcə də elmi işlərini müvəffəqiyyərlə 
davam etdirir. Ailədə məhz qadının 
övladların tərbiyəsinə və maarif-
lənməsinə diqqət yetirməsi onların 
işıqlı gələcəyinin əvəzolunmaz təmi-
natıdır.  Bu gün Aytən xanımın etiraf 
etdiyi kimi, ailədə övladların hər bi-
rinin qazanmış olduğu nailiyyətlərdə 
atası akademik Ziyad Səmədzadə 
ilə bərabər, şübhəsiz ki, övladlarının 
qəlbində elm, bilik çırağı yandırmış  
anası Firuzə xanım Səmədzadənin 
də gərgin əməyi, böyük zəhməti da-
nılmazdır. Vaxtı ilə sevib-seçdiyi hə-
kimlik peşəsini ailəsinə, övladlarına 
qurban verən fədakar ananın ümidlə-
rini bu gün doğrultmuş sevimli bəstə-
karımız Aygün Səmədzadə, eləcə də 
“İqtisadiyyat” qəzetinin baş redak-
toru Aytən Səmədzadə həm qayğıkeş  
ana, həm də ləyaqətli Azərbaycan 
qadınının gözəl xüsusiyyətlərini öz-
lərində cəmləşdirmişlər.

Müsahibəni apardı: 
Mətanət Hüseynova

Xəzər Boru Kəməri Konsorsiu-
mu (The Caspian Pipeline Con-
sortium (CPC) bu il neft ixracını 
artırıb.
Bu barədə CPC məlumat yayıb. 
Bildirilir ki, 2018-ci ilin yanvar-fev-
ral aylarında Xəzər Boru Kəməri 
Konsorsiumu 9,441 milyon ton 
neft ixrac edib ki, bu da 2017-ci 
ilin eyni dövründəkindən 16,78 

faiz çoxdur. 2018-ci ilin fevral 
ayında CPC-nin neft ixracı keçən 
ilin müvafiq dövründəki 3,905 
milyon tonla müqayisədə artaraq 
4,592 milyon ton təşkil edib.
CPC boru kəməri sistemi MDB-
nin enerji sektorunda xarici ka-
pitala malik ən böyük investisiya 
layihələrindən biridir. Qərbi Qa-
zaxıstanda neft yataqlarını No-
vorossiysk limanı ilə birləşdirən 
boru kəmərinin uzunluğu 1511 
kilometrdir. CPC-nin Dəniz Ter-
minalı vahid mərkəzdən idarəet-
mə ilə təchiz olunub ki, bu da 
tankerlərə təhlükəsiz yükləməyə 
imkan verir.
2017-ci ildə CPC 55,107 milyon 

ton neft ixrac edib ki, bu da 2016-cı 
ilin göstəricisindən 24,4 faiz çoxdur. 
CPC-nin səhmdarları belədir: Ru-
siya Federasiyası - 31 faiz (“Trans-
neft” 24 faiz, “CPC Company” 7 
faiz), Qazaxıstan Respublikası - 
20,75 faiz (“KazMunaiGas” 19 faiz, 
“Kazakhstan Pipeline Ventures 
LLC” 1,75 faiz), “Chevron Caspian 
Pipeline Consortium Company” 
- 15 faiz, “LUKARCO B.V.” - 12,5 
faiz, “Mobil Caspian Pipeline Com-
pany” -  7,5 faiz, “Rosneft-Shell 
Caspian Ventures Limited” - 7,5 
faiz, “BG Overseas Holding Li-
mited” - 2 faiz, “Eni International 
N.A. N.V.” - 2 faiz və “Oryx Caspi-
an Pipeline LLC” - 1,75 faiz.

Bu barədə Beynəlxalq Enerji 
Agentliyinin (IEA) 5 illik bazar 
analizini əhatə edən “Neft 2018 
Hesabatı”nda deyilir.
Hesabata görə, qlobal neft tələ-
batının artmasına başda ABŞ 
olmaqla şist nefti öz təsirini 
göstərəcək. 2017-ci ildə gündəlik 
13,2 milyon barrel olan şist nefti 
istehsalının 2023-cü ildə sutkalıq 
17 milyon barrelə çatacağı təx-
min edilir.
“Venesuelanın neft istehsalı son 
20 ildə yarı-yarıya azalıb və bu 
enişin davam etməsi gözlənilir. 
Bu istehsal itkisinin İraq tərə-
findən kompensasiya ediləcəyi 
nəzərdə tutulur”, - deyə hesa-
batda bildirilir.
Qeyd edilir ki, Neft İxrac edən 
Ölkələr Təşkilatı (OPEC) üzrə 
neft hasilatının azaldılmasına 
paralel olaraq 2020-ci ilə qə-

dər qlobal neft tələbatındakı 
böyümənin 80 faizi təkcə ABŞ 
tərəfindən qarşılanacaq. Qalan 
hissənin isə Braziliya, Kanada, 
Norveç və digər IEA-ya üzv 
ölkələr tərəfindən qarşılanacağı 
gözlənilir.
Hesabatı şərh edən IEA-nın 

icra direktoru Fatih Birol deyib: 
“ABŞ qarşıdakı 5 ildə qlobal neft 
bazarına öz təsirini göstərəcək. 
Çin tələbat artımında əsas faktor 
olmaqda davam edəcək. Lakin 
ölkənin hava çirkliliyi ilə müba-
rizə siyasəti bu böyüməni yavaş-
ladacaq”.

Qlobal neft tələbatının 2018-2023-
cü illərdə gündəlik 6,9 milyon bar-
rel artaraq 104,7 milyon barrelə 
çatacağı gözlənilir.
Bu barədə Beynəlxalq Enerji 
Agentliyinin (IEA) 5 illik bazar 
analizini əhatə edən “Neft 2018 
Hesabatı”nda deyilir.
Hesabata görə, ABŞ, Braziliya, 
Kanada və Norveçdə neft hasi-
latı artmağa davam edəcək. Bu 
dövrdə qlobal neft tədarükündə-
ki artımın 60 faizi ABŞ-ın payı-
na düşəcək. Qlobal neft tələbatı 

2018-2023-cü illəri əhatə edən 
dövrdə gündəlik 6,9 milyon 
barrelədək artaraq 104,7 milyon 
barrelə çatacaq. Qlobal neft tələ-
batındakı çoxalmaya Asiyada iq-
tisadi artım və ABŞ-ın neft-kim-
ya sənayesi təsiredici olacaq. Bu 
dövrdə qlobal neft istehsalının 
həcmi isə gündəlik 6,4 milyon 
barrel artaraq 107 milyon barrelə 
çatacaq. Bununla yanaşı, Neft İx-
rac edən Ölkələr Təşkilatı (OPEC) 
üzrə xam neft hasilatı 2023-cü ilə 
qədər gündəlik 750 min barrel 

artacaq. Hesabatı şərh edən IEA-
nın icra direktoru Fatih Birol de-
yib: “Neft yataqlarına qoyulan 
investisiyaların az olması qlo-
bal bazarda narahatlıq yaradır. 
Səmərəsi azalan neft yataqları-
nın inkişafı üçün daha çox inves-
tisiya qoymaq lazımdır. Qlobal 
mənada gündəlik 3 milyon bar-
rel neft itkisinin qarşısını almaq 
üçün bu investisiyalar mütləq 
edilməlidir. Bu göstərici Şimal 
dənizindən çıxarılan həcmə bə-
rabərdir”.

2017-ci ildə “Petkim PetroKim-
ya Holding A.Ş.” 3,6 milyon ton 
məhsul istehsal edib.
Bu barədə “SOCAR Turkey Enerji 
A.Ş.” (STEAŞ) məlumat yayıb. Bil-
dirilir ki, SOCAR-ın tabeliyində 10 
ili uğurla geridə qoyan “Petkim” 
2017-ci ildə istehsal gücündən isti-
fadə göstəricisini 97 faizə çatdırıb. 
Şirkət ötən il 3,6 milyon ton məh-
sul istehsal edib.
Qeyd edək ki, keçən il “Petkim”in 
mənfəəti 93 faiz artaraq 1,4 mil-
yard türk lirəsinə çatıb. Şirkətin 
2016-cı ildəki xalis mənfəəti isə 
725,8 milyon lirə olmuşdu. “Pet-
kim PetroKimya Holding A.Ş.” 
2017-ci ildə 671 milyon ABŞ dolla-
rı dəyərində məhsul ixrac edib. Bu 
göstəricisi ilə “Petkim” Egey böl-
gəsinin ən böyük ixracatçısı olub. 
“Petkim” ötən il 69 ölkəyə məhsul 
ixrac edib. “Petkim” neft-kimya 
holdinqi bu il yanvarın 26-da 
isə 500 milyon dollarlıq istiqraz 
buraxıb və istiqrazlar İrlandiya 
Fond Birjasında emissiya edilib. 
İstiqraz satışından əldə ediləcək 

gəlir şirkətin səhmdarı olduğu 
“STAR Rafineri” şirkətinin ma-
liyyələşməsinə sərf ediləcək. 
“Star” neft emalı zavodu həm 
Türkiyə, həm də “Petkim”i xam-
malla təmin edəcək. Bu il ərzin-
də istifadəyə veriləcək zavod 
“Petkim”in xammala olan tələ-
batının hamısını ödəyəcək.
İstiqrazların emissiyası üçün 
“Goldman Sachs International”, 
“J.P. Morgan Securities Plc”, 
“Citigroup Global Markets Li-
mited”, “Societe Generale” və 
“VTB Capital Plc” anderrayter 
vəzifəsində çıxış edib. 500 mil-
yon dollarlıq istiqrazlar üçün son 
müddət 2023-cü il yanvarın 26-sı 

müəyyənləşdirilib. Xatırladaq 
ki, SOCAR 2008-ci ildə “Petkim” 
şirkətinin səhmlərinin 51 faizini 
2,04 milyard ABŞ dollarına alıb. 
Daha sonra Özəlləşdirmə İdarə-
sinə məxsus olan 10 faizlik payı 
alınıb və sonra o satılıb. O döv-
rdə “Petkim”in dövriyyəsi 2,1 
milyard türk lirəsi olub. 2017-
ci ilin üçüncü rübündə isə bu 
göstərici 4,5 milyard türk lirəsi, 
mənfəəti isə 1 milyard lirə təşkil 
edib. Yəni, 2016-cı və 2017-ci il-
lər “Petkim” üçün rekordlarla 
dolu illər olub. Bu illər ərzində 
“Petkim”in yaxşılaşdırılması 
üçün 760 milyon dollar investi-
siya qoyulub. Şirkət üçün ciddi 
bir sərmayə proqramı var və bu 
investisiya 2009-2012-ci illər ara-
sında tədricən həyata keçirilib. 
Hazırda “Petkim” Türkiyənin 
ən böyük şirkətlərindən biridir. 
SOCAR 2008-ci ilin mayından 
etibarən Türkiyədəki fəaliyyəti-
ni STEAŞ adı ilə davam etdirir. 
STEAŞ “Petkim”də təxminən 51 
faizlik səhmə sahibdir.

li maraqların toqquşması pro-
se si baş verir. Amma Avropa 
Ko missiyasının, Böyük Britaniya 
Kral lığının, Amerika Birləşmiş 
Ştat larının bu məsələyə bilavasitə 
dəstəyi və Azərbaycan dövlətinin 
əməkdaşlığının dərinləşməsi isti-
qamətində atdığı addımlar artıq 
öz bəhrəsini verir və mən Avropa 
Komissiyasının Enerji məsələləri 
üzrə vitse-prezidentinin çıxışını 
dinlədim, o, Azərbaycan dövlətinə 
çox səmimi təşəkkürünü bildirirdi. 
İndi Azərbaycan qaz ixracında 
yeni bir mərhələyə qədəm qoyub. 
Ümumiyyətlə, Azərbaycanda qaz 
istehsalının da çox zəngin tarixi 
var. Bir çox texnologiyalar üzrə 
Azərbaycan da qaz istehsalında 
irəlidə olan ölkələr sırasında olub. 
Amma biz artıq nəinki qaz istehsal 
edən, eyni zamanda, dövlət başçı-
sının dediyi kimi, qaz ixrac edən 
ölkəyə çevrilmişik. 
Azərbaycan bu gün Avropanın 
qlobal enerji təhlükəsizliyinin tə-
minatçı ölkələrindən birinə çevri-
lir. Əgər qlobal enerji təhlükəsiz-
liyi varsa, bu, çox ciddi məsələdir 
və onun təminatçı ölkələrindən 
biri Azərbaycandır. Çəkilən alter-
nativ qaz marşrutları, “Şahdəniz” 
yatağı, Şimal-Cənub Dəhlizi Azər-
baycanın qaz ixrac potensialını 
xeyli genişləndirəcəkdir. 
Dövlət başçısının çıxışında çox 
maraqlı məsələlər var. Bu dəhlizin 
uğurla həyata keçirilməsi həmin 
ölkələrin investisiya imkanlarını 
genişləndirəcək, həmin ölkələrin 
nəqliyyat potensialını artıracaq, 
həmin ölkələrdə qazlaşma səviyyə-
sini yüksəldəcək, minlərlə yeni iş 
yerləri yaradılacaq. Nəyin hesabı-
na? İlk növbədə, Azərbaycan kimi 
müstəqil bir dövlətin bu layihənin 
təşəbbüskarı olmasına görə. Ma-
raqlı və vacib məqamlar dan biri 
də odur ki, Avropa Ko missiyasının 
vitse-prezidenti kon kret faktlarla 
göstərirdi ki, biz nə işlər görəcə-
yik, ikitərəfli sazişlər aparacağıq, 
sonra qaz qurğuları ilə bu dövlət-
ləri bir-birinə bir ləş dirəcəyik və 
bütövlükdə, Avropa nın enerji təh-
lükəsizliyini təmin edəcəyik. Ona 
görə mən belə he sab edirəm ki, 
bu növbəti iclas, onun qəbul etdi-
yi bəyanat, üzv ölkələrin üzərinə 
götürdükləri öhdəliklərin həyata 
keçirilməsi, nəinki Azərbaycanın, 
bütövlükdə Avropanın ictimai, iq-
tisadi-siyasi həyatında mühüm bir 
hadisə olacaqdır. Onun nəticələri 
Azərbaycan üçün də çox uğurlu 
olacaqdır. Artıq bizim ölkəmiz 95 
faiz qazlaşmanı başa çatdırıb. Ba-
kı-Tbilisi-Qars dəmir yolunun in-
kişafı, bu ölkələrin həmin layihədə 
iştirakı tam əminliklə deməyə əsas 
verir ki, Azərbaycanın uğurlu ener-
ji siyasəti qlobal əhəmiyyət kəsb 
edir. Ölkənin milli, enerji, iqtisa-
di, ekoloji, demoqrafik və sosial 
təhlükəsizliyi - hamısı bir-biri ilə 
əlaqədardır.
Bəxti yar müəllim çox tutarlı bir 
faktı qeyd etdi: 125 milyard mən-
fəət, bu, çox mühüm nəticə, böyük 
siyasətin uğurlarından biridir. 
Əgər bu kimi layihələrin icrası ol-
masa idi, biz bugünkü nailiyyət-
lərdən danışa bilməzdik. Ona görə 
ki, Azərbaycanın iqtisadi müstəqil-
liyinin qorunmasında “Əsrin 
müqaviləsi”, “Əsrin müqaviləsi”n-
dən sonra həyata keçirilən tədbir-
lər, Azərbaycan dövlətinin uğurla 
hə yata keçirdiyi enerji siyasəti bu 
siyasətin bundan sonra da uğurla 
inkişafına əminlik yaradır. 
Aparıcı: Ziyad müəllim, çox ma-
raqlı təhlilinizə görə təşəkkür 
edirəm. Elçin müəllim, ən vacib 
məqamlardan biri də cənab pre-
zi dentin çıxışında Cənub Qaz 
Dəh lizinin enerji təhlükəsizliyi 
layihəsi olması idi və milli təhlü-
kəsizliyimizdən danışarkən, əlbət-
tə ki, enerji təhlükəsizliyi ən vacib 
elementlərdən biridir. Sözsüz ki, 
Xəzər regionunda Azərbaycanın 
cəsarətli addımları bu gün bütün 
region ölkələri üçün, Xəzəryanı 
dövlətlər üçün çox mühüm əhə-
miyyət kəsb edən bir məsələdir və 

cənab prezident, eyni zamanda, 
konkret faktlar gətirdi, bildirdi ki, 
Azərbaycan rəqabət qabiliyyə tinə 
görə, Davos İqtisadi Forumu tərə-
findən 35-ci yerə layiq görülüb. 
Eyni zamanda, inkişaf et məkdə 
olan ölkələrin aktivliyinə görə, 
3-cü yerdədir. Mən is tərdim ki, bu 
vacib məqamlara öz münasibətini-
zi bildirəsiniz.
Elçin Əhmədov: Bəxtiyar müəlli-
min də qeyd etdiyi kimi, 1994-cü 
ildə imzalanan “Əsrin müqavilə-
si”nin tarixinin 2050-ci ilə qə-
dər uzadılması, həmin neft ya-
taq larından 500 milyon ton neft 
çıxarılması proqnozlaşdırıldığı 
halda, hazırda 1 milyard ton kimi 
qiymətləndirilməsi məslələrinə to-
xunmaq istəyirəm. Bu, Azərbay-
canın, ilk növbədə enerji ehtiyat-
larının, Xəzərin enerji ehti yat larının 
şaxələndirilməsi siyasətinin düz-
gün istiqamətdə getdiyini göstərir 
və xüsusilə də cənab prezidentin 
qeyd etdiyi kimi, bizim milli təh-
lükəsizliyimiz əsas məsələdir və 
milli təhlükəsizliyin də tərkib his-
səsi enerji təhlükəsizliyidir. Enerji 
təhlükəsizliyi təkcə Azərbaycan 
üçün yox, eləcə də Avropa üçün 
çox mühüm əhəmiy yət kəsb edir. 
Avropanın bəzi öl kələrində Azər-
baycan qazı 40 faizlik paya ma-
likdir, eyni zamanda, onu qeyd 
etmək vacibdir ki, Avropa ölkələri 
ilə Azərbaycan artıq strateji tərəf-
daşlıq haqqında müqavilə imzala-
mışlar. Bütün bunlar Azərbayca-
nın yeritdiyi şaxələndirilmiş enerji 
siyasətinin nəticəsidir. Məşvərət 
məclislərinin toplantılarının keçi-
rilməsi də görülmüş işlərə yekun 
vurmaqla yanaşı, Azərbaycanın 
yeritdiyi siyasəti də qiymətləndi-
rir. Cənab prezidentə Davosda ve-
rilən “Siz Avrasiya qitəsində çox 
çətin və mürəkkəb geosiyasi şə-
raitdə necə davranacaqsınız?” su-
alına da o, belə cavab verdi: “Biz 
qonşuları mızla münasibətlərə xü-
susi əhə miyyət veririk. Çünki hər 
bir dövlətin qonşularla münasi-
bətləri prioritet təşkil edir və biz 
qonşuluqda olan üç əsas dövlət, 
yəni İran, Türkiyə və Rusiya ilə 
strateji tərəfdaşıq. Bu, bizim üçün 
müsbət bir haldır. Çünki həmin 
böyük dövlətlərin qonşu olması 
böyük bazar deməkdir”. Amma, 
eyni zamanda, cənab prezident 
bildirdi ki, bəzi qonşularla müna-
sibətlər Azərbaycana problem ya-
rada bilər və dərhal Ermənistanın 
adını çəkdi. Bu məqam Azərbay-
canın milli maraqlara söykənən 
siyasətinin bariz nümunəsi kimi 
qiymətləndirilməlidir.
Aparıcı: Bəxtiyar müəllim, ba yaq 
siz, xüsusilə də, rəqəmlərə mü-
raciət etdiniz. Azərbaycanın ye-
ni qaz yataqları və bu qaz yataq-
larının işlənməsi ilə bağlı mü hüm 
məqamlar var. Mən istər dim ki, 
bu məsələyə də öz müna si bətinizi 
bildirəsiniz.
Bəxtiyar Aslanbəyli: - Biz bu günə 
qədər BP-nin əməliyyatçısı oldu-
ğu layihələr üzrə rəqəmləri bir 
daha təkrarlasaq, ümumi qoyulan 
kapital, investisiya 69 milyard dol-
lardan bir qədər yuxarıdır. Bu il 
daha bir yubiley hasilat rəqəminin 
şahidi ola bilərik - “Şahdəniz” ya-
tağından 100 milyardıncı kubmetr 
qazın hasilatı. Son 20-25 il ərzində 
Azərbaycanın enerji siyasəti ki-
fayət qədər uğurlu olub. Gələcəyə 
baxdıqda isə bu uğurun hələ uzun 
müddət davam edəcəyinin şahidi 

oluruq. Təkcə Azə-
ri-Çıraq-Günəşli 
layihəsinin müd-
dəti 2050, “Şahdə-
niz” isə 2048-ci ilə 
qədərdir. Bundan 
əlavə, ölkədə BP-
nin əməliyyatçısı 
olduğu və olma-
dığı digər belə 
layihələr vardır. 
Məsələn, qaz ya-
taqları ilə bağlı 
cənab prezident 
Məşvərət Şurası-
nın iclasında da 
qeyd etdi ki, Ab-

şeron yatağından qazma işlərinin 
bu il başlanması artıq nəzərdə tu-
tulub. Ümid-Babək yatağı var ki, o 
da hal-hazırda Dövlət Neft Şirkəti 
tərəfindən işlədilir və onun gələ-
cək perspektivləri müzakirə olu-
nur.
“Qarabağ”, “Dan ulduzu Əşrəfi”, 
“Şəfəq Asiman” yataqları üzrə di-
gər xarici neft və enerji şirkətləri ilə 
danışıqlar aparılır. Cənub-Qafqaz 
boru kəmərində, TANAP, eləcə 
də TAP boru kəmərlərində hazır-
kı ötürmə qabiliyyəti ilə yanaşı, 
mühəndislik elə təşkil olunub ki, 
əgər əlavə qaz ehtiyatları olarsa, 
onların ötürmə qabiliyyətləri artı-
rıla bilər. Digər mənbələr olmasa 
belə, gələcəkdə hasilatımız artdığı 
zaman bu məsələlər də öz müsbət 
həllini tapacaqdır. Bu, həm Avropa 
ölkələri, həm də Avropadakı isteh-
lakçılar üçün mənbələrin diversi-
fikasiyasıdır, yəni yeni mənbədən 
yeni və əhəmiyyətli qaz həcmləri 
Avropa bazarına daxil olur. Biz 
artıq bir bazardan asılı olmuruq, 
fərqli bazarlara fərqli məhsullar 
çıxartma imkanına malik oluruq.
Daha bir potensial, müvəffəqiyyət-
li bir layihə isə Abşeron yarımada-
sının Dayazsulu hissəsi ilə bağlıdır. 
O saziş üzrə 2016-cı ildə seysmik 
tədqiqatlardakı araşdırmalar bi-
tib. Bu il ərzində orada əməliyyat 
planı hazırlanacaq, çox güman ki, 
gələn ilin əvvəllərinə orada da qaz-
ma işlərinə başlanılacaq. Bu layihə 
xüsusi əhəmiyyətlidir, çünki bu-
rada artıq qaz yataqlarıdır, həmçi-
nin dayaz sulu hissədədir. Kapital 
xərcləri azdır və investorlar üçün 
mənfəət dərəcəsi burada nisbətən 
daha yüksəkdir. Gələcəkdə böyük 
layihələr var və onların da uğurla 
davam etdirilməsi üçün yeni əmə-
liyyatçı şirkətlərlə qarşılıqlı inam, 
qarşılıqlı etibar əsnasında əmək-
daşlığın davam etdirilməsi çox va-
cibdir.
Ümumiyyətlə, sərmayəçilərin 
Azər baycana gələrkən ən çox də-
yər verdiyi məsələlərdən biri də bu 
vaxta qədər ölkəmizin imzaladığı 
hasilatın pay bölgüsü sazişləri, 
neft sazişləri şərtlərinin dəyişmə-
sinə cəhd edilməməsidir. Bir çox 
resurs ölkələrində ilkin mərhələ-
də sazişlərdə müəyyən güzəştlər 
olur, bir müddət sonra investisi-
yalar cəlb olunduqdan sonra şərt-
ləri kəskinləşdirməyə çalışırlar. 
Azərbaycanın timsalında bu, baş 
verməyib. Bizim etibarlı partnyor 
imicimiz mövcuddur. 
Aparıcı: Bəxtiyar müəllim, siz ta-
mamilə düzgün qeyd etdiniz ki, 
son on beş ildə məhz Cənub Qaz 
Dəhlizi layihəsi nəticəsində bizim 
iqtisadiyyatımız üç dəfədən çox, 
ümumi daxili məhsul isə 3,2 dəfə-
dən çox artmışdır. Bunu Prezident 
İlham Əliyev öz çıxışında qeyd 
etdi və eyni zamanda, bil dirdi ki, 
yanvarda sənayemizin qeyri-neft 
sektorunda iqtisadi artım 8,7 faiz 
olub. Bütövlükdə, Avropanın təh-
lükəsizlik məsələlərində enerji 
amili mühüm məsələlərdən biridir. 
Biz həftə ərzində ölkəmizə qar şı 
növbəti qarayaxma kampa ni ya sı-
nın, dövlətimizin uğurlarını gözü 
götürməyən, buna sevinməyən 
müəyyən dairələrin, xüsusilə də 
ermənipərəst dairələrin, ölkəmizə 
qarşı müəyyən aksiyalarının və 
çıxışlarının şahidi olduq. Prezi-
dent İlham Əliyevin “Azərbaycan 
öz tarixi torpaqlarını heç zaman 

unutmur və öz tarixi torpaqlarına 
da ölkəmiz mühüm əhəmiy yət ve-
rir” fikirləri, İrəvanın, Zən gəzurun, 
Göyçənin adının çəkilməsi müəy-
yən dairələri, xüsusilə də, ermənilə-
ri narahat etməyə başladı və ermə-
ni mətbuatı bilavasitə bu məsələyə 
xüsusi önəm verərək, onu gün-
dəmə gətirdi. Bu, bir daha dövlə-
timizin bu məsələdə çox prinsipial 
mövqeyini göstərdi. Mən istərdim 
ki, Ziyad müəllim, bu məsələyə 
münasibət bildirəsiniz.
Ziyad Səmədzadə: Bəxtiyar müəl-
lim çox dəyərli faktlar açıqladı, 
bir iqtisadçı kimi, bu rəqəmləri 
eşidəndə çox sevinirsən. Dövlət 
başçısının Azərbaycanın iqtisadi 
inkişafı ilə əlaqədar qəbul etdiyi 
proqramlarla tanış olduqda, qü-
rur hissi keçirirsən ki, Azərbaycan 
müstəqil, xüsusilə neft və qazla 
zəngin olan dövlət kimi, ölkə iq-
tisadiyyatının proqnozunu ən azı 
2050-ci ilə qədər müəyyənləşdir-
mək imkanlarına malikdir. Bu, çox 
böyük xoşbəxtlikdir.
Dünyada çox azsaylı ölkələr var 
ki, qloballaşan dünyada, risklə-
rin artdığı bir şəraitdə beş ilə, on 
ilə özünün inkişaf istiqamətlərini 
müəyyənləşdirir. 
Heydər Əliyev “Əsrin müqavilə-
si”ni imzalayanda, Azərbaycan 
iqtisadi böhran içərisində idi. Yox-
sulluğun səviyyəsi 55-60 faiz idi, 
işsizlik baş alıb gedirdi. Bu gün 
bütün bu göstəricilərə görə artıq 
Azərbaycan dünya ölkələri içəri-
sində ən qabaqcıl yerlərdən birini 
tutur, rəqabət qabiliyyətinə görə 
isə 35-ci yerdəyik.
Nəyin hesabına? Düşünülmüş və 
milli maraqlara cavab verən uğur-
lu iqtisadi siyasət nəticəsində. 
Azərbaycan bu gün nadir ölkələr-
dən biridir ki, özünün ərzaq təh-
lükəsizliyini təmin etmək üçün 
kənd təsərrüfatına dövlət dəstəyi 
verir, subsidiyalar ayırır, güzəşt-
li kreditlər verir, kəndlilər torpaq 
vergisindən başqa bütün vergilər-
dən azaddır və bu siyasət uzun illər 
davam edəcəkdir. Nə üçün? Ona 
görə ki, Azərbaycan kəndi güclən-
sin, sürətlə inkişaf etsin, ölkəsini 
ərzaq təhlükəsizliyi ilə təmin etsin 
və əhalimizin rifah halı yaxşılaş-
sın. Azərbaycanın düşünülmüş 
sənaye siyasəti var, qeyri-neft sə-
naye sahəsində artım 8 faiz olub. 
Azərbaycan dövlətinin yaratdığı 
texnoparklar, sənaye məhəllələri, 
güzəştlər, dövlət dəstəyi - bütün 
bunlar hamısı Azərbaycan dövlə-
tinin, hesab edirəm ki, çox böyük 
nailiyyətidir. 
Bizi istəməyən qüvvələrin fikirlə-
rinin heç bir məntiqi əsası yoxdur, 
çünki bəziləri professionallıqdan 
uzaq, iqtisadiyyatı bilməyən, siya-
sətin qanunlarını dərk etməyən 
insanlardır, onlara da biz ancaq öz 
fəaliyyətimizlə, cəmiyyətdə forma-
laşan, gündən-günə möhkəmlənən 
birliyimizlə cavab verməliyik. 
Aparıcı: Azərbaycanın tarixi tor-
paqları haqda cənab Prezident İl-
ham Əliyev çıxış etdikdən sonra 
ölkəmizə qarşı yenidən qarayax-
ma kampaniyası başladı və erməni 
mətbuatı xüsusilə fəallaşdı. Elçin 
müəllim, istərdim bunun siyasi 
tərəfləri haqqında danışasınız.
Elçin Əhmədov: Bəli, təbii ki, bu 
Ziyad müəllimin də dediyi kimi, 
dinamik inkişaf göstəricisi ilə bağ-
lıdır. Yəni, Ermənistanla heç bir 
vaxt Azərbaycan müqayisə oluna 
bilməz. Heç şübhəsiz ki, cənab 
prezidentin Yeni Azərbaycan Par-
tiyasının VI qurultayında etdiyi 
bu çıxış, həm tarixə, həm hüquqa, 
həm də ədalətə əsaslanır. 
Fevral ayının 8-də ilk Azərbay-
can-İran dəmiryolu işə düşüb, ilk 
sınaq qatarı 6 vaqondan ibarət idi, 
mart ayında isə bu dəmiryolunun 
açılışı gözlənilir, Azərbaycan-İran 
rəsmiləri də burada iştirak edə-
cəklər. Ermənistan isə bütün bu 
adını çəkdiyimiz layihələrdən kə-
narda qalır. Əslində, bu siyasətin 
adı elə özü-özünü təcrid etmə si-
yasətidir. Amma Azərbaycan da 
bu təcrid siyasətini ona görə qoru-

yub saxlayır ki, işğal faktı ortadan 
qalxmayıbdır. Azərbaycan Dünya 
İqtisadi Forumunun hesabatın-
da artıq 40-cı yerdən 35-ci yerə 
qalxıb. Qısa müddətdə biz artıq 
MDB məkanında birinci yerdəyik. 
Gənc, müstəqil dövlət üçün 35 və 
33-cü pillələr çox mühüm göstərici 
kimi qiymətləndirilməlidir. 
Ermənistanın yeritdiyi işğalçılıq 
siyasəti nəticəsində erməni mət-
buatının özü qeyd edir ki, Ermə-
nistan artıq alçaldıcı alt dövlət 
statusundadır. Yəni, öz subyektiv-
liyini itirir, artıq biz Ermənistanla 
Azərbaycanı müqayisə etmirik. 
Çünki həm iqtisadi göstəricilər, 
həm hərbi potensial baxımından 
müqayisə yersizdir. Bu baxımdan 
mütəmadi olaraq bu cür çıxışlar 
onlarda qıcıq yaradır. Azərbayca-
nın çox çətin və mürəkkəb geosi-
yasi şəraitdə müstəqil xarici siyasət 
yeritməsini tarazlı siyasət kimi qiy-
mətləndirirlər. Cənab prezident 
qeyd edir ki, bunu bu cür adlandır-
maq olar, amma 
bunun əsl adı 
milli maraqla-
ra söykənən si-
yasətdir. Bütün 
bunlara görə 
biz heç vaxt 
Ermənistanla 
müqayisə oluna 
bilmərik və bu 
cür kampani-
yalar vaxtaşırı 
olub, olacaqdır 
da, biz də buna 
hazır olmalıyıq. 
Çünki Azərbay-
can onsuz da 
dinamik şəkildə 
inkişaf edir. Er-
mənistan Milli 
Statistika Komitəsinin məlumatına 
görə, 2017-ci ildə 13 min nəfər er-
məni öz evini atıb, Ermənistandan 
getmişdir və siz özünüz öz evi-
nizdən çıxıb gedirsiniz, yəni biz, 
tarixi torpaqlarımıza ancaq qayıt-
maq istəyirik.
Aparıcı: Tam haqlısınız, Elçin 
müəllim. Bu, müəyyən dairələr-
də ona görə qısqanclıq yaradır ki, 
Azərbaycan indi heç bir ölkədən 
asılı vəziyyətdə deyil, Azərbaycan 
tam sərbəst, müstəqil daxili, xarici 
siyasət aparır. Elçin müəllimin fi-
kirlərinin davamı olaraq bildirmək 
istəyirəm ki, cənab prezidentin 
“azərbaycanlılar öz tarixi torpaq-
larına qayıdacaqlar” fikri tam bey-
nəlxalq, hüquqa uyğun bir açıqlama 
idi, çünki azərbaycanlıların xeyli 
hissəsi oradan bura köç ediblər, 
qaçqın, köçkün düşüblər, niyə də 
azərbaycanlılar öz tarixi torpaqları-
na qayıtmasınlar?!
Bəxtiyar Aslanbəyli: - Onu da 
qeyd edim ki, Cənub Qaz Dəhlizi 
və “Şahdəniz-2” layihəsi sənaye 
tarixində ən böyük layihələrdir. 
Belə böyük, genişmiqyaslı la-
yihələr həyata keçirilərkən, təbii 
ki, Azərbaycanın uğurlarını gör-
mək istəməyən dairələrdə müəy-
yən qədər tənqidi fikirlər də ola-
caq. Amma vacib olan odur ki, bu 
gün bütün aparıcı dövlətlər bu la-
yihəni dəstəkləyir. 
Bu gün Bakıda keçirilən Məşvərət 
Şurasının tərkibinə baxaq. Nəinki 
boru kəmərinin keçdiyi ölkələr, 
eyni zamanda, potensial olaraq 
Cənub Qaz Dəhlizi vasitəsilə qaz 
alınmasında marağı ola biləcək 
ölkələrin belə nümayəndələri yük-
sək səviyyədə təmsil olunur. Dörd 
ildir, dörd dəfədir ki, davamlı 
olaraq Böyük Britaniya Krallığı-
nın, Amerika Birləşmiş Ştatlarının 
yüksək siyasi nümayəndələri təd-
birə qatılır və layihəyə dəstəyini 
bildirirlər. Qonşu ölkələrlə yanaşı, 
tranzit ölkələrinin yüksək səviyyə-
li nümayəndələri tədbirə qatılırlar. 
Hər yerdə bu layihə, eyni zaman-
da, bizim energetika layihələri-
miz, neft-qaz layihələrimizlə bağ-
lı davamlı dəstək var və davamlı 
dəstəyin əsas səbəblərindən biri 
də mənbələrin diversifikasiyası və 
eyni zamanda, Azərbaycanın bu 
layihələrin həyata keçirilməsində 

üzərinə götürdüyü böyük məsu-
liyyətin dərk edilməsidir.
Bu gün “Şahdəniz-2” və Cənub 
Qaz Dəhlizi layihəsinin toplam 
investisiya tələbatı 40 milyard dol-
lardır, ilkin olaraq isə 45 milyard 
nəzərdə tutulurdu. Oturub statis-
tik rəqəmlərə baxsaq, görərik ki, 
40 milyard dolların əhəmiyyətli 
hissəsi Azərbaycan sərmayəsidir. 
Dövlət Neft Şirkətinin payı etiba-
rilə, o xərclərin geri qaytarılma 
mexanizmi vasitəsilə əhəmiyyətli 
hissəsi Azərbaycan investisiyası-
dır. Bəli, bu, bizim milli maraqla-
rımız çərçivəsindədir, çünki enerji 
resurslarımızın dünya bazarına 
çatdırılması üçün müəyyən nəq-
letmə koridorlarının, nəqliyyat 
dəhlizlərinin yaradılması bizim 
marağımızdadır. Eyni zamanda, 
bizim marağımızın olması ilə ya-
naşı, istehlakçıların marağındadır. 
Dördüncü bir mənbənin gəlməsi, 
Xəzər hövsəzinin enerji potensialı-
nın Avropa bazarına çatdırılması-

na şərait yaradan yeni bir infrast-
rukturun mövcudluğu isə artıq 
böyük bir hadisədir. Sadəcə iqtisa-
di hadisə deyil, eyni zamanda, si-
yasi hadisədir. Bu siyasi hadisənin 
əhəmiyyətində, bu yeni enerji inf-
rastrukturunun inşasında və onun 
reallaşmasında Azərbaycanın rolu 
isə bütün aparıcı dövlətlər tərə-
findən görünür, qəbul olunur və 
dəstəklənir.
Ziyad Səmədzadə: 2018-ci il 
“Cümhuriyyət ili”dir, Xalq Cüm-
huriyyətinin 100 illiyidir. 100 il 
bundan qabaq Xalq Cümhuriyyəti 
yarandı, lakin az fəaliyyət göstər-
di. Biz bu 100 ili qiymətləndirsək, 
ən məhsuldar il 2018-ci ildir. Bu il-
lər ərzində Azərbaycan dünyanın 
ən irimiqyaslı layihələrində iştirak 
edib.
Dövlət başçısı da qeyd etdi ki, 
dünyanın neft və qaz siyasətin-
də Azərbaycanın öz payı var. 
Həmçinin, iki qitəni birləşdirən 
Bakı-Tbilisi-Qars “bir kəmər, bir 
yol” layihəsində də Azərbaycanın 
öz payı var. Bütün bunlar Azər-
baycan dövlətinin apardığı uğur-
lu siyasətin məntiqi nəticəsidir, 
Azərbaycan xalqının, Azərbaycan 
dövlətinin daha yaxşı yaşaması, 
siyasi-iqtisadi gücünün artması 
üçündür.
Uzağa getməyək. Keçdiyimiz illəri 
müqayisə edək. İldən-ilə Azərbay-
canın çiçəklənməsinin şahidi olduq. 
Azərbaycanın regionlarında inki-
şaf var, Azərbaycanın sosial bazası 
möhkəmlənir. Bütün bunlar düşü-
nülmüş iqtisadi siyasətin nəticəsi-
dir. Ulu Tanrıdan ancaq bu dövlətə 
“Allah qorusun” demək olar. 
Bu dövlətin qorunması üçün hər 
birimiz çalışmalıyıq, ölkəmizdə 
sabitliyi qoruyub saxlamalıyıq. 
Bəxtiyar müəllimin də dediyi kimi, 
bizdən də çox neft çıxaran ölkələ-
rin bir-ikisini çıxmaq şərti ilə, heç 
biri bu qədər irimiqyaslı layihələr-
də iştirak etməyiblər. Ona görə bir 
daha deyirəm, Azərbaycan dövlə-
tini qorumaq hər birimizin şərəfli, 
müqəddəs vəzifəsidir.
Aparıcı: Hörmətli akademikimiz 
Ziyad müəllim, Elçin müəllim və 
eyni zamanda, Bəxtiyar müəllim, 
maraqlı müzakirədə iştirakınıza 
görə hər birinizə dərin təşəkkürü-
mü bildirirəm.


